
NOVE OBČINE, NOVE CENE?

Kako bomo oskrbljeni
z vodo?

Javno podjetje Vodovod-Kanalizacija
Ljubljana, Krekov trg 10, ima 270 tisoč
kupcev in se razprostira na 120 milijonih
kvadratnih metrov. Je največji porabnik
električne energije v Ljubljani ter edino po-
djetje, ki prodano blago po uporabi prevza-
me nazaj. Z diplomiranim inženirjent Fran-
cem Karpetom smo se pogovarjali o vplivu
preobrazbe občin na urejanje komunalnib
problemov. Problemov bo kar veliko, pred-
vsem pa bodo tudi popolnoma novi pristopi
pri obračunavanju in plačevanju stroškov za
vodovod, kanalščino in druge komunalne
dobrine.

»Reševanje komunalnih problemov, torej
tudi oskrbe z vodo in odvoda in čiščenja
odplak, so osnovne naloge lokalnih oblasti.
Politika in strokovnost sta na tem področju
zelo prepleteni, pravzaprav bo uspešna ko-
munalna politika le tista, ki bo visoko stro-
kovna. Preobrazba občin bo vplivala na naše
delo, kot tudi organiziranost, saj smo izva-
jalci komunalne politike. Na volitve lokalnih
oblasti bodo volivci šli z bolj ali manj razčiš-
čenimi mnenji o splošni politiki, vendar tudi
z izoblikovanimi predstavami o sposobnosti
tistih, ki jim bodo znali prepričljivo obljubiti
rešitev pred domačim pragom, npr. zaneslji-
vo in kvalitetno oskrbo z vodo, čiščenje
odpadne vode, odvoz odpadkov, asfalt na
cesti, javni prevoz in podobno.«

Komunalni sistemi, kot sta vodovod in
kanalizacija, se izgrajujejo več desetletij in
sprememba občinskih meja ne more in ne
sme postaviti na glavo racionalnosti uprav-
ljanja z njimi. Se lahko tudi po novih voli-
tvah zgodi, da bodo občine s skupnimi ko-
munalnimi sistemi tako neskladne, kot so
sedanje v Ljubljani?

»Mislim, da bo v tem pogledu bolje, saj
bodo kompotence in treritorialne pristojno-
sti razčiščene, ne tako kot sedaj, ko si občin-
ske oblasti prisvajajo mestne pristojnosti.
Mesto Ljubljana bo občina s posebnim sta-
tusom in v njej bo samo ena oblast.« Na
področju ljubljanskih občin je, poleg citira-
nega vodovoda, še 125 lokalnih vodovodov,
od tega jih vaše podjetje upravlja 5. Vseh
pet bo verjetno na področju novonastalih
občin. Jih boste predali v upravljanje tistim,
ki jih bodo izbrale oblasti v teh novih obči-
nah ali si prizadevali, da jih zadržite v svo-
jem upravljanju ali celo ponudili, da prevza-
mete še nove? »Vse naštete opcije so mož-
ne, vendar na drugačnih ekonomskih osno-
vah kot sedaj. Sedaj jih upravljamo na soli-
darnostni osnovi, to se pravi, da porabniki
vode iz lokalonega vodovoda z visokimi
obratovalnimi kapitalnimi stroški ne pokri-
vajo vseh stroškov, pač pa porabniki celot-
nega oskrbovalnega območja, kjer upravlja-
mo z oskrbo.«
Mar ne bo to povzročilo pravega šoka? Na
Rakitni npr. bi bila voda verjetno desetkrat
dražja, če bi pokrivali stroške samo uporab-
niki, priključeni na ta vodovod?

»Občina bo imela možnost pokrivati stro-
ške tudi iz svojega proračuna, če bodo pre-
sodili, da bi komunalne cene bile preveč
raznolike. Pokazalo se bo, kaj pomeni nera-
cionalna gradnja. Zgodilo pa se bo najbrž
tudi to, da bo cena komunalne infrastruktu-
re zavrla črnograditeljstvo, saj bodo lokalne
oblasti še kako občutile težo gradnje in vzdr-
ževanja komunalnih sistemov brez vsesploš-
ne solidarnosti.«
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